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Nedávno jsem si na facebooku přečetl takovou výzvu. Zněla: „Aniž bys pro-
zradil svůj věk, napiš něco, čemu nebude člověk z mladší generace rozu-
mět.“ Začetl jsem se do komentářů, kde jednotliví pisatelé uváděli slova 
či věty, které mi zněly hodně vzdáleně, a přesto velmi povědomě, třeba: 

  Zvedni se a jdi přepnout televizi. 
  Jdu si zavolat do budky.
  Půjč mi tužku, potřebuju si přetočit kazetu.
  Walkman (to není žádný superhrdina z devadesátých let).
  Véháeska (neplést s vétřieskou).
  Disketa, joystick, jehličková tiskárna (a řada dalších názvů 
  spadajících do středověku oboru informačních technologií).
  Může jít Péťa ven?
  Do tmy ať jsi doma. 

(Poslední dvě věty mi připomněly, jak se osmiletá dcera jedné mé známe při sle-
dování seriálu Bylo nás pět podivovala, proč rodiče potrestali Péťu Bajzu domácím 
vězením. Co že to jako má být za trest nesmět jít ven?) 

Trochu nostalgicky jsem při čtení podobných výrazů zavzpomínal a pak si uvědomil, 
že stárnu. Ne nijak dramaticky, ale nevyhnutelně. Nakonec i podle demografických 
statistik už patřím mezi tu starší polovinu českého národa. A tak jsem si řekl, že 
bych o tom svém stárnutí mohl napsat úvodník. Třeba jak se mi z hlavy ztrácejí vlasy 
a ty ostatní, co se mnou ještě pár let pobudou, jak šednou. Nebo že i po vydatném 
obědě mám chuť na něco sladkého na doražení a jak to pak dlouhé hodiny nemůžu 
strávit. Nebo že jsem už párkrát musel jít na masáž nechat si rozhýbat zatuhlý krk 
a záda. A taky jak mě už před lety urazil ortoped s rentgenovým snímkem (mým), 
ať se prý podívám do občanky na datum narození, když mu nevěřím, že ta chybějící 
hmota v oblasti kyčelního kloubu je znakem počínající artrózy. Nebo o tom píchání 
v levém koleni, co sice po patnácti minutách běhu přejde, ale pak tři dny pokul-
hávám. Anebo že od dovolené a volných dní už neočekávám co nejvíc adrenalinu 
a fyzických výkonů, ale klid a odpočinek, a navzdory tomu nám děti naloží tak, že 
se skoro těším, jak si v práci oddychnu. Nebo že po probenděné noci (nepatří to slovo 
„probenděné“ taky už do jiné doby?) mi trvá i několik dní, než se vypořádám s úna-
vou. Že se mi hůř spí, když nemám svůj polštář. Nebo že mým očím zabírá čím dál 
víc času, než zaostří mezi blízkým a vzdáleným objektem. Anebo že ty holky, co nám 
tleskají na divadle a stihnu na ně zaostřit dřív, než zmizí ze sálu, už nejsou holky, 
ale většinou ženy ve středních letech… A mohl bych k těm příznakům přibývajícího 
věku napsat i víc, už jsem si to i sepsal. Ale pak jsem si řekl, že bych vypadal jako 
hypochondr a nevděčník, že si stěžuju. A tak o tom svém stárnutí nic psát nebudu. 

Asi jste taky slyšeli ten bonmot, že pokud už vám bylo čtyřicet a nic vás nebolí, že 
jste pravděpodobně po smrti. Tak jsem vděčný, že všechny ty své drobné bolístky 
a únavy vnímám, že si můžu jít zaběhat, i když už to vždycky není ta čistá radost 
z plynulého pohybu jako dřív, a že se mám pro koho a s kým unavovat. Že to všechno, 
bez ohledu na věk, není samozřejmé. Na facebook to taky psát nebudu, sice by tomu 
mladší generace možná nerozuměla, ale je to moc dlouhé, to by nikoho nebavilo 
číst. A vůbec, je léto, mělo by se psát o něčem veselém!

↘ mš

Sloupnický místopis 1940
Jiráskův okresní osvětový sbor zaslal v roce 1940 tehdy odděleným obcím Dolní a Horní Sloupnice žádost o soupis 
místních jmen a pomístních názvů. Kronikář Václav Čapek z Dolní Sloupnice zpracoval „za pomoci starých současníků 
Václava Šplíchala, nar. 1861, Jana Chaloupky (1858) a Josefa Peterky, hajného (1862)“ několikastránkovou odpověď, 
kterou do Litomyšle odeslal dolnosloupenský starosta Václav Hudeček společně se členy místní osvětové komise Janem 
Šplíchalem a Josefem Fišerem. Předkládáme některé ze zajímavých tehdejších názvů užívaných v Dolní Sloupnici.

OD SeVeru Na Malé StraNě
• Kozinec – v 1/3 od humen, několik paloučků špatné jakosti, rostla tam drobná tráva pro kozy
• Hlohovec – cesta v lese u rokle, jejíž okraje byly porostlé hlohem
• Hlybočky – pod Heřmanickou vošticí palouky, mokřina 
• Voštice – starodávna cesta spojující Č. Heřmanice do Horní Sloupnice, kde dnes na Šuráňkově 

kopci končí. Dříve patrně se táhla až přes lesy dále do Malé Řetové a jméno své má patrně 
od toho, že bývala cestou vojenskou (vojštice)

• Bořiny – cesta vede ze Džbánova do Horní Sloupnice na Šuráňkův kopec

JižNí čáSt KataStru Na Malé StraNě
• Foluňka – luka v Dolních Končinách při hranicích katastru obce Heřmanice. Patřila kdysi 

jakémusi Foluňkovi, který vlastnil 2 statky. Dnes patří 4 rolníkům

OJeDiNělé POMíStNé NáZVy Ve VSi, POčíNaJe OD ZáPaDNí StraNy
• u anděla – socha postavená 1867 sousedem Jirečkem, který 1866 zlomil zlomyslně pruskému 

vojáku meč a potom se skrýval. Když Prusové odtáhli, postavil z vděčnosti pomník, představu-
jící anděla strážného

• Drahoška – pramen vody u Karlíkova statku. Za velkého sucha vysychá. Poněvadž za sucha 
bývala neúroda a drahota, proto Drahoška

• Ve dvoře – název 4 chalup (v zatáčce u cesty na Voděrady), kde dříve stávaly hospodářské 
budovy dvora postaveného vrchností – osadou města Litomyšle

• Panská ulice – ulice vedoucí z okresní silnice na pole velkostatku osady města Litomyšle 
na velké straně (dnes cesta od rybníčka nahoru kolem Hebkových, pozn. red.)

• Františkovo nábřeží – posměšný název obecní cesty nepříliš v čistotě udržovaný u starého 
potoka před obchodem Františka Chaloupky

• Na hůrce – nad roklí je skalnatý kopec (na malé straně). Na něm jsou 4 chalupy
• rajčůr – obecní pozemek, kde r. 1866 cvičili Prusové vojáky jízdě na koni (Reitschule). Dnes je 

tam hospodářská nádrž provedená v rámci regulace potoka
• Karlův most – posměšný název pro lávku přes potok u Hlávkova mlýna. Je to dlouhý kamenný 

placák
• Na Choceňsku – r. 1397 prodal Tomáš Horka z Horek na Dolní Sloupnici dva domu záduší kos-

tela choceňského  a další dva domy koupeny v Horní Sloupnici na vydržování 2 vikářů a kap-
lana v Chocni

• Krčma – stará, podřízená hospoda, nyní hostinec pana Janeckého
• u špýcharu – uvádíme zde, ačkoli patří již do Horní Sloupnice. Špýchar, tj. kontribučenská 

sýpka. Postaven byl r. 1845 při drahách (dnes silnice na Ústí). R. 1866 byl zbourán. Kamene 
užito na stavbu kláštera v Horní Sloupnici

• růžová ulice – přetíná zahrady na Choceňsku. Posměšný název, poněvadž ulice byla často 
znečišťována výkaly

• Posraná ulička (sit venia verbo) – stezka kol potoka okolo Krčmy k Vašinovu hostinci, často znečiš-
těna. Název Růžová ulice je míněn ironicky, zato zde lidový soud dopadl velmi realisticky. 

pomístní názvy z tehdejší Horní sloupnice přineseme v příštím čísle.  ↘ zdroje poskytl josef zavřel, mš.



Zprávy obecního úřadu
srpna opatřena vodotěsnou folií nebo lami-
nátem, aby se zabránilo prosakování vody 
do základů kostela, opatřena víkem, osa-
zena novou pumpou na vodu a vše uvedeno 
do původního stavu. Kvůli opravě nádrže je 
na hřbitově umístěna cisterna s náhradním 
zdrojem vody na zalévání. Omlouváme se 
návštěvníkům hřbitova za potíže a děkujeme 
za pochopení.

 komunální volby
Ve dnech 23. a 24. září se budou konat volby 
do zastupitelstva obce. V naší obci budeme 
současně volit i nového senátora. Případné 
druhé kolo senátních voleb se bude konat 
v pátek 30. září a sobotu 1. října.
 Volební okrsky zůstávají stejné jako 
v minulosti. Okrsek č. I je v Dolní Sloupnici 
č.p. 134 – kanceláře ZD Sloupnice a okrsek 
č. II. je v zasedací místnosti OÚ Sloupnice. 
Volební místnosti budou otevřené v pátek 
od 14.00 hod. do 22.00 hod. a v sobotu 
od 8.00 hod. do 14.00 hod.
 Zastupitelstvo rozhodlo zachovat stávající 
počet zastupitelů, to je 15, i pro příští volební 
období. Kandidátky se podávaly do 19. čer-
vence na Městský úřad v Litomyšli. 

 Z jednání rady 
 a zastupitelstva
→ Obec Sloupnice si nechala makléřem 
vyhotovit cenovou nabídku na pojištění obec-
ních budov. Makléř oslovil pět pojišťoven, 
z nichž nejlevnější nabídku podala pojiš-

ťovna UNIQA. Nabízí pojistit obecní budovy 
částkou 77 630 Kč/rok. Na druhém místě se 
umístila stávající pojišťovna KOOPERATIVA 
s nabídkou na částku 101 898 Kč. Pojišťovna 
UNIQA nabídla ale podstatně horší podmínky 
plnění při likvidaci škody než KOOPERATIVA.  
Ta navíc nabídla cenu snížit o cca 11 000 Kč 
oproti stávající smlouvě. Zastupitelstvo proto 
rozhodlo uzavřít smlouvu na další pojišťovací 
období s pojišťovnou KOOPERATIVA.  
→ Koncem letošního roku končí obci smlouvy 
na dodávky elektřiny a plynu. Stávající doda-
vatel ČEZ Esko nabídl obci uzavřít smlouvu 
s fixací na dva roky. Cena elektřiny by se 
měla zvýšit ze současných 1 250 Kč/MWh 
na 6 200 Kč/MWh a plyn ze stávajících 511 Kč/
MWh na 2 700 Kč/MWh. Toto jsou ceny, 
které budou platit od 1. ledna 2023. Jak je 
patrno, jedná se o značný nárůst i přesto, že 
do odběru energií budou zahrnuty i příspěv-
kové organizace (DPS, ZŠ, MŠ) a odběr ener-
gií se tím zvýší. Budou se muset hledat cesty, 
jak ušetřit. Jednou z možností je zhasnout 
veřejné osvětlení od 23. hodiny do 4. hodiny 
ranní. Starosta se zajímal i u jiných doda-
vatelů energií, ale jejich podmínky byly 
horší. Na zastupitelstvu se diskutovalo, zda 
smlouvu zafixovat na dva či jeden rok. Hlaso-
vání rozhodlo pro dvouletou fixaci.
→ Rada obce rozdělila spolkům působícím 
v obci na jejich činnost 180 tisíc korun. Pod-
mínkou pro příjem dotace je její vyúčtování 
do konce listopadu 2022. Spolu s vyúčtová-
ním musí spolky doložit zprávu o činnosti 
za rok 2022. Pokud zprávu nedoloží, budou 
nuceny dotaci vrátit.
→ 31. července 2022 skončilo funkční období 
paní Ivě Mikulecké, ředitelce Mateřské 
školy ve Sloupnici. Rada obce má ve své 
kompetenci vypsat na ředitelku nové výbě-
rové řízení nebo stávající potvrdit na další 
šestileté funkční období. Rada neshledala 
k vypsání výběrového řízení důvod a jmeno-
vala dosavadní ředitelku pro další šestileté 
období. 

↘ josef škeřík, starosta obce
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 domov pro seniory
V minulém čísle PELMELU jsme vás informo-
vali o přípravách na projektu a případném 
odkoupení zadního traktu domova. Firma 
KIP Litomyšl pracuje na projektu, který nese 
různá úskalí.  Mimo jiné se musí provést 
geologický průzkum kolem budovy, zajistit 
vyjádření hygieny, hasičů a dalších institucí. 
Vše musí být hotovo, aby se stihla podat 
žádost o stavební povolení, která je nutná 
k podání žádosti o dotaci na ministerstvo 
práce a sociálních věcí do konce listopadu 
2022. Žádost o dotaci zprostředkuje firma 
Ing. Jaroslava Špajse z Ústí nad Orlicí, která 
s obcí již v minulosti spolupracovala.
 Kongregaci Milosrdných sester sv. Karla 
Boromejského byla odeslána Smlouva 
o budoucí smlouvě kupní na odkoupení 
zadního traktu. Ve smlouvě je mimo jiné 
zakotveno, že k odkoupení dojde až po pří-
padném přidělení dotace z příslušného mini-
sterstva. Zastupitelstvo se na svém zasedání 
dohodlo, že na projektu se bude pracovat bez 
ohledu na přidělení dotace. Projekt aktuálně 
počítá se 100 % dotací (bez DPH). Protože obec 
v tomto případě není plátcem daně, musela 
by zaplatit celou částku. Pokud bychom 
počítali s tím, že projekční cena stavby bude 
cca 60 miliónu korun včetně DPH, 21 % bude 
obec muset uhradit ze svého. Jsme si vědomi, 
že domov má v naši obci tradici, je druhým 
největším zaměstnavatelem v obci a pro 
mnohé je „srdeční“ záležitostí, přesto bude 
muset nové zastupitelstvo vyhodnotit, zda 
se do tak finančně náročné akce pustit. Sna-
žíme se získat informace o dalších dotačních 
titulech na provozování sociálních služeb, 
které by tolik obecní rozpočet nezatěžovaly. 
Co se týče poskytování sociálních služeb, 
jsem přesvědčen, že toto by mělo být věcí 
státu nebo kraje. Nevím, proč má být naše 
obec finančně „diskriminována“ vůči ostat-
ním obcím za to, že máme zájem starat se 
o nejstarší občany. Všude slyšíme, že popu-
lace stárne a že podobná zařízení v repub-

lice chybí, ale stát dělá opak a na sociální 
služby poskytuje méně dotací, než je potřeba 
na pokrytí provozních nákladů. Pro města 
není problém sociální služby dofinancovat, 
ale obce našeho typu to značně finančně 
zatěžuje. Jednal jsem již s mnoha představi-
teli od krajských úředníků, poslanců, sená-
torů přes kancelář premiéra a všude s námi 
cítí, ale zatím nikdo nic neudělal pro to, aby 
se finanční zatížení přeneslo na kraj nebo 
stát a ne na obec. Neskládáme ruce do klína, 
dál budeme usilovat o to, aby se financování 
zlepšilo. Nebráníme se provozování domova, 
ale finanční zátěž by měl nést jiný subjekt. 

 Změna územního plánu
Po více jak dvou letech byla zpracována 
změna č. 1 územního plánu Obce Sloupnice. 
Zastupitelstvo ji na svém zasedání koncem 
června schválilo. Změna obsahuje požadavky 
obyvatel na zanesení do územního plánu 
pozemků vhodných pro stavbu rodinných 
domků.  Vyhověno nebylo pouze jednomu 
žadateli z důvodu kvality půdního fondu. 
Z územního plánu byly na přání majitelů 
vypuštěny dvě lokality určené na zástavbu.  
Změna č. 1 územního plánu obce nabyla 
právní moci v polovině července a je umís-
těná na webových stránkách obce.

 opravuje se nádrž 
 u katolického kostela
Na katolickém kostele probíhají od loňského 
roku různé opravy a údržby. Protože dochází 
k podmáčení základů kostela v místech, kde 
je umístěna nádrž na vodu, bylo nutné zjistit 
důvod. Prohlídka kamerou odpověď nepři-
nesla. Přistoupilo se tedy k demontáži víka 
o průměru cca 3 m, nádrž se vyčerpala a zjiš-
ťovalo se, zda se do nádrže nedostává spodní 
voda. Mezitím se instalovalo nové potrubí 
pro svod ze střechy kostela, přepad z nádrže 
je odveden na louku pod hřbitovem. Předpo-
kládáme, že stávající nádrž bude do konce 
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červen byl pro náš 
Domov velmi 
aktivním měsícem

V první části měsíce si zaměstnanci současní i bývalí připravili pro klienty Domova retrO 
MóDNí PřeHlíDKu v naší zahradě. Mezi krásnými květinami předváděli oděvy společenské, 
domácí i pracovní. Některé kolegyně provětraly dokonce noční košilky a starodávné spodní 
prádlo. Naštěstí nám počasí přálo a akce sklidila velký úspěch.

V tomto měsíci nás také navštívily dámy ze Spolku anonymních patchworkářek z Chocně. 
Ty ve volných chvílích pro naše uživatele ušily nádherné interaktivní povlaky na polštáře. 
S nimi si obyvatelé Domova procvičí jemnou motoriku a potěší se s milým dárkem. 
Moc jim za to děkujeme. 

Na konci června jsme se již tradičně vydali na odpolední Výlet Na DžBáNOVeC. Ve 13 hodin 
jsme se s klienty nalodili do autobusu a těšili se na krásný čas, který společně strávíme v lese. 
A díky skvělé přípravě stran mysliveckého spolku Březina jsme si akci velmi užili. Poseděli jsme 
při dobrém kafíčku, dali si z udírny klobásu a prošli se v přilehlém lese. Navíc nám k posle-
chu a tanci hrála příjemná hudba. Díky tomu, že jsme se zdrželi do pozdních odpoledních 
hodin a domů jsme nespěchali, věřím, že všichni budeme na toto příjemné odpoledne dlouho 
vzpomínat. 

Za to červenec si užíváme především na zahradě a v klidu. Někdy jen tak posedíme, jindy si 
poslechneme hudbu nebo opečeme párky. Do zahrady pravidelně vozíme většinu klientů, 
protože víme, že čas strávený venku je velmi příjemný.  

a v neposlední řadě bych ráda touto cestou poděkovala zaměstnancům Domova. 
Díky nim jsou výše zmíněné akce tak prima. ale akce jsou pouhou třešinkou 
na dortu. Všichni zaměstnanci se podílí každý den na tom, že jsou u nás klienti 
rádi. a proto jim děkuji a chci jim říci, že je mi velkou ctí být od 1. 7. 2022 novou 
ředitelkou Domova. Věřím, že se nám společně bude dařit i nadále budovat 
moderní Domov s vesnickou tradicí. 

Kateřina Millichová, ředitelka Domova pro seniory
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Série silničních rekonstrukcí téměř odřízla Sloupnici od svého okolí. Do Litomyšle se dostanete 
jen přes Kornice, Ústí nad Orlicí je pro nás dlouhodobě nedostupné přes Hrádek a aktuálně i přes 
Řetůvku kvůli opravě mostu na křižovatce, na přelomu července a srpna byla uzavřená i silnice 
kolem Jangelce u Vysokého Mýta.

Pikantní je, že když jsem si chtěl zjistit bližší informace na webu dopravniinfo.cz, objevila se mi 
na displeji zpráva „Omluvte prosím dočasnou nedostupnost dopravních informací, na zprovoz-
nění intenzivně pracujeme“.

ať se tedy všechny opravy podaří! Jezděte bezpečně.
↘ mš

Na komunitním centru probíhají dokončovací práce. Jsou hotové obklady v sociálním zařízení, 
dlažba je položena ve všech místnostech, kde podle projektu má být. Linoleum se do jedné 
místnosti bude pokládat až po vymalovaní celého objektu. Pracuje se na regálech do budoucí 
knihovny a na kuchyňských linkách do společenské místnosti a mateřského centra. Poptává se 
dodavatel židlí a stolů do jednotlivých místností. Probíhají venkovní úpravy kolem celé budovy. 
Aby se nemuselo znovu kopat do upravených míst, je připravena kanalizační síť pro napojení 
rodinných domků za centrem. Neobešlo se to bez potíží, ale nakonec jsme se dohodli a vše 
se vyřešilo snad ke spokojenosti všech. Úprava okolí není součásti stavby.  Zahrnuje parkové 
úpravy, vyasfaltování části příjezdové komunikace, úpravu odstavné plochy a odvod povrchové 
vody z části za centrem.  Protože se dle jednotlivých položek jedná o částku cca 1,8 milionu 
korun, je vypsáno výběrové řízení na dodavatele těchto prací. 
 Komunitní centrum by mělo být dokončeno v první polovině září. Dále bude následovat 
stěhování knížek, které jsou několik let provizorně umístěny v sokolovně. Mateřské centrum 
opustí budovu školky a bude využívat prostory v nové budově. Dále je zde místnost pro různé 
kroužky, které již v obci fungují nebo se nabídka kroužků může rozšířit. Druhá největší míst-
nost po knihovně je určena pro různé přednášky a besedy. 
 Po dokončení stavby a úpravě okolí dojte po dlouhých letech ke zvelebení nevzhledného koutu 
v centru obce. Doufáme, že se tím zlepší i společenský život v obci. Je otázkou, zda se najdou 
dobrovolníci, kteří budou chtít pro ostatní něco dělat a odepřít si část svého volna pro blaho 
druhých.  ↘ josef škeřík, starosta obce

Nedostupná 
vesnice

komunitní centrum se blíží 
ke svému otevření

08
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co nového v horní hasičárně

V rámci hasičské prevence jsme se v červnu 
s naší tatrou vydali do místní mateřské 
školky. S dětmi jsme si povídali o práci 
hasičů. Došlo i na ukázku hasičského vyba-
vení zásahového automobilu, hasiče v obleku 
včetně dýchacího přístroje a také obleku, 
ve kterém se odstraňuje bodavý hmyz. 
Děti si mohly vše prohlédnout, nesměla 
chybět nezbytná vodní ukázka, kterou si děti 
mohly vyzkoušet. 

Ukončení hasičského kroužku proběhlo ve středu 22. června ve Ski areálu Přívrat. Společně 
s dětmi z SDH Dolní Sloupnice jsme vyrazili pěšky přes les. Děti měly celý park pro sebe, jezdily 
na šlapacích autíčkách, vyzkoušeli si bungee trampolínu a po příjezdu rodičů i jízdu na hor-
ských kárách ze sjezdovky. Počasí bylo tak akorát a děti se vyřádily.

Rádi bychom vás pozvali na 

Václavskou zábavu 
s vůní burčáku 
24. 9. 2022 
v areálu Na Mlejnici 
Těšit se můžete na bohaté 
občerstvení, odpolední kulturní 
program a večer taneční zábavu

v sobotu 1. října 2022 
se uskuteční tradiční 

drakiáda 
na Šuráňkově kopci 
během odpoledne bude ukázka 
leteckých modelů a nebude chybět 
bonbónkový déšť  

myslivecký kroužek 
divočáci ze sloupnice“
V loňském školním roce se do kroužku 
přihlásilo 12 dětí. S dětmi jsme chodili 
na procházky nejen do lesa. Povídali jsme 
si o zvěři, zjišťovali pobytové stopy zvěře, 
hledali její stopy, poznávali stromy i kytky.  
Na podzim jsme sbírali kaštany, které jsme 
zavezli p. Čapkovi do Srubů. Začátkem října 
jsme si k němu zajeli poslechnout jelení 
říji. V zimně jsme do nedalekého remízku 
chodili přikrmovat. Cestou ke krmelci jsme 
si povídali o krmných zařízeních a krmi-
vech vhodných pro zvěř. A tak nám čas 
utekl až do května, kdy Okresní myslivecký 
spolek v Ústí nad Orlicí uspořádal 48. kolo 
soutěže „Zlatá srnčí trofej“. Konala se 
13.–15. května v rekreačním zařízení Ráj 
u Letohradu. V pátek se děti rozlosovaly 
do skupin a chatek na spaní. Večer jsme si 
opekly buřty a pomocí scének hádali názvy 
skupinek. V sobotu dopoledne po nástupu 
začala soutěž poznáváním plemen loveckých 
psů. Pak děti vyplňovaly testy. Po obědě je 

čekala stezka, na které zodpovídaly otázky ze 
zdravovědy, ekologie, lovectví, péče o zvěř, 
poznávaly kytky, stromy a zvěř. Večer jsme 
zakončili procházkou na kopec, odkud byl 
vidět ohňostroj z letohradské poutě. V neděli 
bylo vyhlášení. Ve starší kategorii se z 23 
dětí na 1. místě umístila Natálie láznická, 
3. byla Štěpánka Jiskrová, 6. Daniela Von-
drová, 7. Josef Lenoch, 11. Anežka Jiskrová 
a 15. Zdeněk Vondra. Z 30členné skupiny 
mladších dětí si nejlépe vedla lenka Nová-
ková, která získala 2. místo. 
Hynek Jiskra byl 16. a Šimon Ferko skončil 
na 19. místě.  Všem dětem moc gratulujeme.

Kroužek jsme ukončili společným povídáním 
na střelnici U Mudáka spojeným s malým 
občerstvením. Těšíme se na podzim, kdy 
znovu začneme chodit do přírody.

↘ za kroužek monika nováková, 
lenka láznická, petr jiskra

↑ zleva nováková lenka, láznická natálie, Jiskrová Štěpánka ↘ za sdh horní sloupnice gabriela jiskrová

11
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Z historie stolního 
tenisu ve sloupnici
V minulém čísle PelMelu jsem slíbil, že se v dalším příspěvku budu věnovat žákovským 
turnajům a turnajům dospělých v soutěžním ročníku 1974–5. 
Doslovná citace z klubové kroniky je opět značena uvozovkami a odlišena typem písma – kurzívou.

  žáKOVSKé turNaJe – SeZóNa 1974–5  

„Turnaj starších žáků Sudslava 21. 9. 74
Celkem 26 hráčů – naši čtyři. Chleboun Pavel vyřazen v 1. kole. Doubrava Milan vyřazen ve 2. kole naším Chlebounem. 
Mikulecký Jan vyřazen ve 3. kole rovněž naším Chlebounem. Chleboun Ladislav poražen ve finále Bauerem z Ústí. Po různých 
machinacích toto mizerné vylosování – naši hráči se vyřadili navzájem.“

„Turnaj družstev starších žáků – Džbánov u Vysokého Mýta 14. 12. 74
Velký úspěch našich mladých v silně obsazeném turnaji (celkem 14 družstev). Přivezli jsme velmi pěknou vázu za 1. místo druž-
stva ve složení Mikulecký Jan a Chleboun Ladislav. Oba bratři Doubravové statečně bojovali a rovněž jejich 4. místo je pěkným 
úspěchem.“

„SHM starších žáků – Letohrad – Orlice 15. 12. 74
Celkem se turnaje zúčastnilo 40 hráčů a my jsme se výborně umístili. Chleboun Ladislav podlehl až ve finále Bauerovi z Ústí, 
který mu tak oplatil porážku z předešlého dne. Jan Mikulecký obsadil 5.–8. místo a Milan Doubrava zvítězil v soutěži útěchy.“

„Krajské finále SHM starších žáků – Lanškroun 25.–26. 1. 75
Hráli nejlepší čtyři hráči a dvě hráčky okresu, celkem 11 okresních družstev. Ústí n. O. vyhrálo základní skupinu, ve finále 
skončilo třetí. V jednotlivcích celkem 44 hráčů. L. Chleboun poražen v semifinále Křížkem z H. Králové. Tímto výsledkem byl 
nominován pro celostátní SHM ve Vlašimi.“
K tomuto turnaji se mi váže i jedna nesportovní vzpomínka. Protože se jednalo o dvoudenní turnaj, 
byli jsme ubytováni na internátu zemědělské školy. Tam jsem poprvé v životě „přičichl“ k hazardní 
karetní hře oko bere, ke které mě zlákali kluci z Tesly Pardubice a z Ústí n. O. Také jsem se tu od par-
dubických hochů dozvěděl, že když si chtějí zahrát u nich v oddílu s dospělými, musí pod síťku strčit 
papírovou desetikorunu, kterou potom získá vítěz zápasu. Určitě zajímavý způsob motivace a přípravy 
ke zvládání zápasového stresu v mistrovských bojích.
         
„Okresní přebor starších žáků – Česká Třebová 16. 2. 75
Účast 48 hráčů, pět z našeho oddílu. Celkově lze naše vystoupení na okresním přeboru vysoce hodnotit. Všech pět našich hráčů 
postoupilo mezi nejlepších šestnáct. Tři mezi posledních osm a dva hráči – J. Mikulecký a L. Chleboun mezi nejlepší čtyři 
a L. Chleboun do finále, kde podlehl Bauerovi z Ústí. Ve čtyřhře skončil pár J. Mikulecký – L. Chleboun v semifinále.“   

„Spartakiádní turnaj mladších žáků – Sloupnice 23. 3. 75
Celková účast 38 hráčů z deseti oddílů. Naše účast slabá a výsledky ještě slabší. Pávek a Mařáček vyřazeni v 1. kole.“

„Spartakiádní turnaj mladších žákyň – Ústí nad Orlicí 23. 3. 75
Slabá účast 12 hráček. Z našeho oddílu Novotná Tamara, Novotná Radka a Mikulecká Ivana, zatím bez úspěchu.“

„Turnaj starších žáků – Sloupnice  12. 4. 75
Celková účast 21 hráčů ze čtyř oddílů. Výsledky dvouhry: 1. Bauer – Ústí, 2. Šeda Petr  – Ústí, 3. L. Chleboun – Sloupnice, 
4. J. Mikulecký – Sloupnice. Čtyřhra: 1. Bauer – Šeda Petr (Ústí), 2. M. Doubrava – L. Chleboun (Sloupnice), 
3. Dušek – Šeda Pavel (Ústí).“

↘ ladislav 
chleboun 

„Krajský přebor družstev a jednotlivců starších žáků – Pardubice 19. 4. 75
Družstva: Chrudim B – Sloupnice 2:5, Svitavy A – Sloupnice 5:0. Ve dvouhře všichni naši žáci M. Doubrava, L. Chleboun 
a J. Mikulecký vyřazeni v 1. kole. Ve čtyřhře M. Doubrava – L. Chleboun i J. Mikulecký – Pavel Šeda (Ústí) vyřazeni ve 2. kole. 
V mixu pár J. Mikulecký – Homolová (Ústí) vyřazen v 1. kole a páry M. Doubrava – Nováková (Ústí) a L. Chleboun – D. Slezá-
ková (Ústí) poraženi ve 2. kole. Komentář: Naše výkonnost chlapců z celého okresu na špičku kraje nestačí. Žáci těchto oddílů 
hrají pravidelně divizní zápasy za dospělé. Jeden příklad, Báča ze Svitav neprohrál v divizi jediné utkání.“

„Turnaj starších žáků – Vysoké Mýto 27. 4. 75
Celkem 24 hráčů rozděleno do osmi skupin. M. Doubrava, L. Chleboun a J. Mikulecký vyhráli své skupiny. P. Chleboun byl 
ve své skupině druhý a nepostoupil.  Celkové umístění našich ve dvouhře: 2. místo L. Chleboun, 4. místo J. Mikulecký, 
5. místo M. Doubrava. Čtyřhra: M. Doubrava – L. Chleboun a J. Mikulecký – Fikejz (V. Mýto) vyřazeni v semifinále.“

 „Turnaj starších žáků – Džbánov 2. 5. 75
Celková účast 33 hráčů. M. Doubrava a J. Mikulecký obsadili 3.–4. místo. V útěše P. Chleboun vyřazen v 1. kole a J. Doubrava 
ve 2. kole. Ve čtyřhře J. Doubrava – P. Chleboun vyřazeni ve 2. kole, M. Doubrava – J. Mikulecký obsadili 3.–4. místo. 
Turnaje se nezúčastnil L. Chleboun, který reprezentoval společně s Bauerem (Ústí) a Dejdarem (Zhoř) okres Ústí na krajském 
spartakiádním turnaji v Pardubicích.“

„Turnaj starších žáků – Č. Třebová 17. 5. 75 
Startovalo 55 hráčů, naši M. Doubrava a L. Chleboun. Turnaj byl velmi silně obsazen, oba naši hráči prohráli ve 2. kole. 
Doubrava s Oseckým z Litomyšle a Chleboun s Malinským z Chrudimi. Ve čtyřhře o postup do semifinále poraženi párem 
Budínský – Malinský z Chrudimi.“

Krajský žebříček starších žáků 1974–5
1. Báča (Svitavy), 12. Bauer (Ústí), 21.–30. L. Chleboun (Sloupnice), 51.–70. M. Doubrava, J. Mikulecký 
(Sloupnice).

Okresní žebříček starších žáků 1974–5
1. Bauer (Ústí), 2. L. Chleboun (Sloupnice), 5. J. Mikulecký (Sloupnice), 6. M. Doubrava (Sloupnice).

  turNaJe MužŮ – SeZóNa 1974–5

„Turnaj mužů – Sudslava 26. 12. 74
Z našeho oddílu se zúčastnili: M. Doubrava, L. Chleboun st., L. Chleboun ml., V. Klusoň a J. Král. Všichni vyřazeni v 1. kole.“

„Silvestrovský turnaj mužů – Džbánov u Vysokého Mýta 31. 12. 74
Silně a početně obsazeno, 26 družstev – dvojic. L. Chleboun st. a L. Chleboun ml. vyřazeni v 1. kole. V. Klusoň a Dvorský 
(V. Mýto) rovněž vyřazeni v 1. kole. Ing. Vaněk, Král vyřazeni ve 2. kole Vilímkem a Ráčkem z Týniště n. O.“

„Turnaj mužů Líšnice 29. 3. 75
Účast 56 hráčů. Z našich J. Novotný, L. Chleboun st., L. Chleboun ml., J. Král a V. Klusoň. Klusoň vyřazen v 1. kole, všichni 
ostatní ve 2. kole. Útěchu hrálo 39 hráčů. Klusoň obsadil 3. místo a L. Chleboun ml. poražen ve finále Valachem (Sudslava). 
Ve čtyřhře náš Klusoň s Dvorským (V. Mýto) vyřazeni v semifinále.“

„Turnaj mužů, vesnických sportovců – Zhoř 13. 4. 75 
L. Chleboun st., L. Chleboun ml. i J. Mikulecký vyřazeni v 1. kole. Ing. Vaněk vyřazen ve 2. kole jen těsně na sety 2:1 (ve třetím 
setu 21:19) domácím Adamským.“ 

„Turnaj mužů a žáků – Zhoř 25. 5. 75 
Zajímavě uspořádaný turnaj družstev 1 muž + 1 žák. Z našich pouze žáci. M. Doubrava hrál s Hermanem ze Zhoře a L. Chleboun 
hrál se Štarmanem ze Zhoře. Turnaj byl velmi silně obeslán předními krajskými hráči obou věkových kategorií. 
Naši se do semifinále neprobojovali.“
Vzpomínám si, že naše účast s místními divizními hráči byla domluvena v průběhu turnaje vesnic-
kých sportovců ve Zhoři. Měli jsme s nimi potom společné tréninky. Autobusem jsme ze školy jeli 
do Vlčkova a odtud přes Pudilku pěšky do Zhoře.
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Ohlédnutí za skončeným  
fotbalovým ročníkem 
Po dvou nedokončených sezónách to ani na podzim minulého roku nevypadalo moc nadějně. 
Určitě k radosti nejenom našich hráčů a příznivců tomu nakonec bylo jinak. Soutěže se odehrály 
kompletní. Mužům se docela dařilo, když po podzimu byli na třetím místě, které sice na jaře neu-
hájili, ale i tak patří páté místo k těm lepším konečným výsledkům posledních let. Rezervy jsou 
určitě v domácích zápasech, ve kterých jsme získali stejně bodů jako na venkovních hřištích.

O poznání hůř si vedli dorostenci hrající pod názvem Němčice/Sloupnice. Projevil se odchod 
několika hráčů do vyšších soutěží, případně do dospělé kategorie. Za celou sezónu se podařilo 
pouze jednou vyhrát a dvakrát remizovat, což nestačilo na nic jiného než poslední místo v kraj-
ské soutěži. Poslední zápasy však nebyly z naší strany vůbec špatné, tak doufáme ve zlepšení 
v novém ročníku. Ten odehrají dorostenci ve společné okresní soutěži Svitavy/Ústí nad Orlicí. 
Sezona pro ně začíná 28. 8. proti Březové nad Svitavou. Muži startují už 14. 8. domácím 
zápasem s Janovem od 16.00 hodin.

Po dvou letech jsme se také rozhodli uspořádat tradiční turNaJ V Malé KOPaNé. 26. ročník 
se konal v sobotu 25. června. Turnaje se zúčastnilo pouze 15 mužstev, ačkoli ještě v posledním 
týdnu jich bylo přihlášených dvacet. Přijelo hodně nových, ale většinou kvalitních týmů.
Konečné pořadí turnaje: 1. Beer team Svitavy, 2. Paradise radiměř, 3. Citroni.

Soutěž v kopání penalt vyhrál hráč Svoboda z tymu Beer team, který byl zároveň vyhlášen 
nejlepším hráčem turnaje. Jako doplňkový program bylo připraveno mnoho soutěží pro děti, 
bohužel se nikdo nezúčastnil. Alespoň pár nejmenších využilo připravený skákací hrad. Jako 
obvykle si všichni mohli pochutnat na bohatém občerstvení (kančí guláš, steaky, řízky atd.) 
nebo si dát dobrou kávu a zákusek v pojízdné kavárně, která byla další novinkou připravenou 
pro návštěvníky. Hodně nás mrzí malý zájem místních, že i přes hezké počasí a mnoho připrave-
ných atrakcí se přišlo přes den podívat jen málo lidí. Tradiční večerní diskotéka se nesla v duchu 
celého dne, tedy s malou účastí. 
Děkujeme všem pořadatelům, zvláště těm z řad našich příznivců a samozřejmě také všem 
sponzorům.

Přejeme našim příznivcům krásné prožití léta a těšíme se, že si opět najdou cestu 
na fotbalové hřiště a přijedou nás povzbudit i na venkovní zápasy.

↘ radovan jiskra

V sobotu 27. 8. od 15 hodin do areálu u dolní hasičárny. Budou atrakce 
pro děti, pěna, živá hudba, bohaté občerstvení. rodičům doporučujeme 
vzít dětem náhradní oblečení. Srdečně zvou dolní hasiči.

V neděli 4. 9. od 13.30 hodin na fotbalovém hřišti připraví členové 
českého červeného kříže spoustu soutěží pro děti, dobré občerstvení 
a představí se skupina šermířů z české třebové.

pavouci na vedralce
v neděli 14. 8. 2022 k nám zavítá  
přemysl fabiánek se svými  
živými exponáty.

přemysl Fabiánek se věnuje chovu exotických 
zvířat přes 10 let, primárně chová sklípkany  
a štíry a pravidelně je vyráží pozorovat  
a fotografovat do jejich přirozeného prostředí.

vystavené pavouky si můžete přijít  
prohlédnout od 15 do 20 hodin. 

V 16.00 hodin proběhne přednáška. 

Více informací na fb:  
na Vedralce – kulturní občerstvení

Vstupné dobrovolné.

PřijĎte se rozloučit s létem

Dne 19. 8. 2022 uplyne 35 let, 
kdy nás opustila paní 

Marie Benešová
Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi.

Dcera s rodinou, 
sourozenci a příbuzní.
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PřijĎte se rozloučit s létem



uzávěrka příštího čísla Sloupnického PelMelu je 20. září 2022.
Další číslo Sloupnického PelMelu vyjde 7. října 2022.

Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 

pelmel@sloupnice.cz

redakční poznámky
∗  články a fotografie zasílejte v elektronické podobě.

∗  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
 Nemůžeme zaručit, že příspěvky dodané po datu uzávěrky, budou otištěny.

∗  Své příspěvky konzultujte s dostatečným časovým předstihem s redakcí. 
 redakce si vyhrazuje právo výběru jednotlivých příspěvků.

∗  Cena za otištění inzerátu je 200 Kč pro místní, 500 Kč pro ostatní.

sloupnický  PELMEL   je časopis obce sloupnice. Vychází šestkrát ročně. 
Vydání 4. čísla 24. ročníku: 12. srpna 2022. 
Místo vydání: sloupnice 196, ič: 038 130. 
evidenční číslo přidělené Ministerstvem kultury: Mk čr e 12832.
náklad 350 výtisků. cena 5 kč.

redakce:  martin Škeřík, tereza Štochlová, Jaroslav novák
Grafická úprava (mimo inzerce):  petr bartoň
Tisk:  tiskárna osík


